
Novice. 

Državni zbor. 
v s e j i p o s l a n s k e z b o r n i c e d n e 27. f eb ru -

V a r i j a t. 1. nadaljuje se razprava o proračunski točki „ne-
posredne davščine". Posl. dr. K r o n a w e t t e r pravi, da je 
način pobiranja užitnine v mestih nepravičen. Po mestih je 
največ siromašnega ljudstva, kateremu je gotovo težko užitnino 
plačevati. Grovornik je zato, da se užitnina za stvari, ki so 
potrebne za življenje sploh odpravi. Posl E o b i č nasproti 
dr. Kronawettru brani kmetsko ljudstvo, rekoč, da je zakon o 
domovinski pristojnosti le mestom v korist. Tudi se bavi go
vornik z davčnimi organi in prosi finančnega ministra, da jih 
ta pozove, da ljudstvo podače o dvomljivih davčnih zadevah, 
da se tako ogne kaznim. Govorili so nadalje poslanci dr. 
K r a m a r , K i r s c h n e r i n P u r g h a r ^ t Posl H a g e n h o f e r 
zavrača dr. KroQawettra, ki je trdil, da se koietom godi bolje 
nego prebivalcem mest Če gre tako nadalje, postanejo tudi 
kmetje socijalai demokratje. Potem, ko je govoril še poročevalec 
posl. dr. M e n g e r , se je ta točka vzprejela in pričela razprava 
o vladni predlogi glede znižanja cene živinski soli. Po tej 
predlogi dovoljuje se prodaja soli za živino 100 kg. po 5 gld. 
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Grovorilo je več poslancev, ki so kražali razne želje glede toli 
potrebnega znižanja živinske soli. Predloga se je na to vsprejela 
v drugem in tretjem citanji. 

V sej i dne 28. febr . nadaljevala se je podrobna 
razprava o proračunu finančnega ministerstva. Na vrsti bila je 
razprava o proračunski točki „sol". Posl. dr. W i e 1 o w i e y s k i 
meni, da z vsprejetim zakonom glede znižanja živinske soli 
ne bode vsem vstreženo, ter je zato, da se tudi cena soli za 
domačo rabo zniža Posl. S u e s s priporoča vladi, da največjo 
skrb obrača na sol, toli potrebno stvar v narodnem gospo
darstvu Točka „sol" se na to vsprejme in prične se razprava 
o proračunski točki „tabak", o kateri je poročal posl. Šuklje. 
Posl. dr. Lan g je za zvišanje plač delavcem po tabačnih 
tovarnah in se pritožuje o zgolj nemških napisih, ki so na 
tobačnih tovarnah na češkem. Grovorili so še poslanec Ludwigs-
torff o tabačni tovarni v Hainburgu, finančni minister dr. 
S t e i n b a C h , ki je obema predgovornikoma odgovarjal, ter 
poročevalec posl. Šuklje. Točka tabak se je na to vsprejela. 
Posl. dr. K r a m a r poroča o zakonu, s katerim naj se pri 
nekaterih posojilnicah odpravi pobiranje percentuvalnih pri
stojbin od vložnih obrestij Govorili so posl. F o r m a n e k , 
W r a b e t z , S z c z e p a n o w s k i in vladni zastopnik F r o -
s c h a u e r , ki se je izrekel zoper nasvet poročevalcev. Zakon 
se na to vsejedno vsprejme z veliko večino. Vsprejme se na 
to proračunska točka „kolki in pristojbine", potem točka „lo-
terija, pri kateri je posl. dr. E o s e r zopet priporočal vladi, 
da naj jo odpravi, ter konečno točka „mitnice", pri kateri je 
govoril tudi posl. dr. L a g i n j a . 

V sej i dne 1. m a r c i j a pričela se je razprava o 
proračunu trgovinskega ministerstva. Poročevalec posl. dr. 
H a l l w i c h konstatuje, da se potrebščine trgovinskega mini
sterstva od leta do leta množe in povdarja, da so množeče se 
potrebščine v korist ljudskemu blagostanju. Posl. dr. K r a u s 
toži o vednem gospodarskem propadanju severovzhodne Sta-
jarske in je za podržavljenje južne železnice. Posl. dr. Levicki 
zahteva strogo centralizacijo železnic, nizke železniške tarife, 
ter izraža bojazen, da bo v slučaji, če se sklene rusko-nemška 
trgovinska pogodba, trpela Avstrija škodo. Posl. dr. S c h l e -
s i n g e r želi, da se malim obrtnikom da pri dajatvah za 
vojsko kaj zaslužka, potem se pa bavi z regulacijo valute in 
pravi, da bo tai v veliko kvar trgovini. Posl. S t a l i t z se 
pritožuje o propadanji Trsta, odkar se je odpravila prosta luka. 
Posl. dr. Kronawet tHr je za zboljšanje plač poštnim urad
nikom. Eazprava se na to zaustavi. Posl. dr. K a i z l inter-
peluje pravosodnega minis ra, zaradi pečata pri najvišjem so
dišči, ki je nemški, a bi moral biti latinski. 

V se j i dne 2. m a r c i j a posl. baron Kiibeck pri
poroča vladi, da naj več stori za vodne prometne naprave in 
za železnice. Posl. K a i s e r priporoča vladi v večje varstvo 
kmetijske in obrtnijske interese in je za podržavljenje južne 
železnice. Posl. K a l t e n e g g e r toži o propadu mlinarskega 
obrta na Gor. Stajarskem. Ogerska moka dela preveliko kon
kurenco. Trgovinski minister marki Bacquehem pripoznava, 
da so gospodarske razmere v Trstu neugodne, da pa vlada 
skrbi, da bi temu odpomogla Rusko-nemška trgovinska pogodba 
bila bi za naše kmetijstvo pač škodljiva, vender pa upa mi
nister, da bode obrtništvo in poljedelstvo v obče napredovalo, 
in da se torej ni bati bodočnosti. Posl. B u r g s t a l l e r toži 
o propadu trgovine v Trstu in priporoča železnico Čez Ture. 
Govorila sta še posl. dr. K i n d e r m a n n in Ges smann . 
Posl. Povše v daljšem jedrnatem govoru priporoča vladi po
državljenje južne železnice. Previsoke vozne cene na južni že
leznici so poljedelstvu, trgovini in obrtniji v veliko kvar. Go
vornik dokazuje s številkami škodo oziroma koristi, katere ima 
Kranjska od južoe železnice, oziroma bi jih imela od državne 
železnice, na kateri bi bile nižje vozne cene. Leta 1895. po
teče južni železnici podeljena koncesija in tedaj bo lepa prilika 
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dana vladi, da podržavi to železnico in konecno vstreže opra
vičenim željam zapridetili kronovin. 

V sej i dne 3. m a r c i j a govori posl. dr. Dyk o 
propadu mlinarskpga obrta, kateiega je provzroČila ogerska 
koDkurenca. Posl. B u l a t razpravlja o nasledkih vinske klav
zule v Dalmaciji, katera ima že dosedaj štiri milijone gold. 
škode. Posl. princ L i e c l i t e n s t e i n oČita vladi, da tira le 
visoko politiko, ne zmeni se pa za zboljšanje stanja malih 
obrtnikov in trgovcev. Posl. dr. Menger zavrača predgovor-
nika, češ, da so njegove pritožbe imele le namen hujskati, 
ker njemu ni druzega nič mari nego samo zmaga klerikalcev. 
Posl, Spinč iČ priporoča vladi zboljšanje pristanišč na otokih 
čres in Krk in zboljšanje občil po Istri. Trgovinski minister 
marki B a q u e h e m priznava slabe nasledke vinske klavzule 
za producente, povdarja p^, da je ta koristna za konsumente. 
Mlinarskemu obrtu bo vlada rada pomogia, ne odobrava pa 
nezakonite agitacije zoper ogerske produkte. Posl. grof Sylva-
T a r o u c a zahteva, da vlada sestavi točen gospodarski pro
gram. Tudi priporoča vladi, da naj skrbi za nove ž^Lznice in 
kanale. 

V seji dne 4. m a r c i j a povdarja posl. S c h w a r z 
kot glavni protigovornik proračunske točke, centrala trgovinskega 
ministerstva. da so uspehi delovanja trgovinskega ministerstva 
povsem nezadostni. Nevspehov krivo pa ni samo trg. minister-
stvo, ampak skupna vlada Grovornik se bavi z železniškimi 
razmerami na Češkem in je za pomnožitev števila obrtnih 
nadzornikov. Glavni govornik „za" dr. E x n e r zagovarja le
vičarje kot prave prijatelje in podpiratelje malih obrtnikov in 
trgovcev. Gfovornik priporoča ustanovitev dveh novih mini-
sterstev, edno za javne zgradbe, drugo za lepe umetnosti. 
Posl. dr. Greš s man n zavrača dr Exnerja rekoč, da liberalci 
zastopajo le židovske in madjarske interese in to na škodo 
domači trgovini in obrtniji. Ko je govorilo še par poslancev, 
se je obravnavana proračunska točka vzprejela in pričela raz
prava o proračunski točki „pošta in brzojav.-* Posl. dr. 
Morsey je za stalno nameščenje uradnikov pri poštnih hra
nilnicah. Posl. Ha jek pravi, da je na Češkem premalo 
poštnih uradov. Posl. S c h l e s i n g e r je za zboljšanje plač 
poštnim in brzojavnim uradnikom na Dol. Avstrijskem. Posl. 
Svoboda je tudi za zboljšanje stanja poštnim uradnikom. 
Posl. S l a m a se pritožuje o zanemarjanji tjezikovne ravno-
pravnosti pri poštnih uradih na Češkem. — Naslednja seja 
bila je v pondeljek dne 6. marcija t. 1. 


